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Vážení spoluobčané,

čas tak neuvěřitelně letí, ani jsme 
se nenadáli a už tu máme dušič-
kový čas. Spolu s postupným usí-
náním přírody přichází i do našich 
duší zklidnění. Budeme vzpomínat 
na všechny, které jsme měli rádi, 
kdo nás obohatili svou přítomností 
a zůstalo po nich v našich životech 
prázdné místo.

S úctou také zavzpomínáme na 
všechny, kdo se zasloužili o obec, 
v níž žijeme.

Velká většina z Vás navštíví hřbi-
tovy, které spravujeme. Snažíme 
se, aby tato pietní místa byla naší 
dobrou vizitkou. Věřím, že jste si  
 
 
 
 

 
 
mnozí všimli nejen chodníku vy- 
budovaného na hřbitově evange-
lickém, nových laviček umístěných  
k odpočinku v obou areálech, ale  
také práce provedené na čiště-
ní chodníků na hřbitově u kostela 
sv. Petra a Pavla a údržbě zeleně.

Vím, že je vždy co zlepšovat a také 
naše vize a plány, týkající se veřej-
ných pohřebišť v obci, nekončí.

Doufám však, že vnímáte to, co 
bylo odvedeno, jako dobrý začátek.

Přeji Vám, abyste následující dny 
prožili v klidu a pokoji.

JUDr. Pavla Paprčková,
místostarostka
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Rada obce Želechovice nad Dřevnicí, v soula-
du s ustanovením § 84 zákona č.128/2000 Sb. 
o obcích ve znění pozdějších předpisů

1. Rada obce odsouhlasila dopracování 
projektu vodovodu ve stupni prováděcí (tend-
rové) dokumentace se zohledněním provede-
ní protlaku pro SO 01 a SO 08 firmou KANIN-
GA s.r.o.

2. Rada obce projednala záměr odkupu čás-
ti pozemku p. č. 1139, p. č. 1140 a p. č. 1141/1 

k. ú. Želechovice nad Dřevnicí a doporučila za-
stupitelstvu obce tyto pozemky, zaměřené geo-
metrickým plánem, odkoupit. 

3. Rada obce projednala možnosti opravy 
místních komunikací po záplavě, v případě vy-
psání dotačního titulu je starosta pověřen podá-
ním případné žádosti o dotaci.

4. Rada obce schválila možnost poskytnu-
tí podpory při mimořádných událostech pro ob-
čany obce.

5. Rada obce souhlasila s nabídkou od firmy 
Hrbáček Servis s.r.o. na umístění kamerového 
systému v obci a pověřila starostu obce dalším 
jednáním a podpisem smlouvy.

6. Rada obce projednala žádost paní Boženy 
Patákové, předsedkyně Klubu seniorů – Paseky 
a souhlasila s opravou topení v Klubu seniorů na 
Pasekách.

7. Rada obce projednala podněty a stížnosti 
přijaté v období od 5. schůze Rady obce.

Zastupitelstvo obce Želechovice nad Dřevnicí, 
v souladu s ustanovením § 84 zákona č.128/2000 
Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů

1. Zastupitelstvo obce stanovilo výši odměny 
starostovi obce, jako neuvolněnému členu za-
stupitelstva, od 1. 9. 2011 ve výši  22 912 Kč.

2. Zastupitelstvo obce schválilo rozpočtovou 
změnu č. 3

3. Zastupitelstvo obce schválilo rozpočtový 
výhled 2012-2014.

4. Zastupitelstvo obce nesouhlasilo s pro-
dloužením doby nájmu bytu v  budově MŠ, ul. 
Podřevnická 405, paní Marii Golové. Nájemní 
poměr skončí dnem 31. 12. 2012.

5. Zastupitelstvo obce souhlasilo s nákupem 
traktoru TITAN 32 H pro komunální použití za 
cenu 400 000 Kč vč. DPH, s tím, že bude sou-
časně prodejcem jako protihodnota přijat víceú-
čelový stroj – fréza, sekačka ve vlastnictví obce.

6. Zastupitelstvo obce schválilo záměr vyho-
tovení studie protipovodňových opatření v obci.

7. Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí infor-
maci o výsledku poptávky – Kamerový průzkum 
stávající kanalizace obce a o vybraném doda-
vateli firmě BLAPIC, s.r.o. a pověřilo starostu 
obce podpisem smlouvy o dílo s touto společ-
ností.

8. Zastupitelstvo obce souhlasilo s uzavře-
ním smlouvy budoucí o výpůjčce části pozemku 
p. č. 1051 k. ú. Želechovice nad Dřevnicí, s pa-
nem Rostislavem Ondrou.

9. Zastupitelstvo obce souhlasilo s uzavře-
ním smlouvy budoucí o výpůjčce části pozemku 
p. č. 524 k. ú. Želechovice nad Dřevnicí, s man-
žely Jarmilou a Josefem Hrazdirovými.

10. Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí infor-
maci o stanovisku obce k návrhu aktualizace Ge-
nerelu dopravy Zlínského kraje.

11. Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí infor-
maci o stavu přípravy územního plánu obce.

12. Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí informaci 
o povodňových škodách v obci ze dne 15. 8. 2011.

13. Zastupitelstvo obce schválilo navýšení fi-
nančních prostředků na akci Vodovod Paseky 
o částku 950 000 Kč.

14. Zastupitelstvo obce schválilo vyčlenění a 
použití finančních prostředků ve výši 150 000 Kč 
pro akci – Demontáž a montáž veřejného osvětle-
ní ze sloupů E-on na ul. 4. května a ul. Batalická.

15. Zastupitelstvo obce na základě doporu-
čení hodnotící komise v souladu s ustanovením 
§ 81 odstavec 1 zákona č. 137/2006 Sb. rozhod-
lo o výběru nejvhodnější nabídky hodnocené dle 
základního hodnotícího kritéria – ekonomické vý-
hodnosti nabídky na veřejnou zakázku na dodáv-
ku „Doplnění a instalace varovného a informač-
ního systému na území obce Želechovice nad 
Dřevnicí, vítězem se stala firma PWS Plus s.r.o., 
Staré Město, Luční 186, IČO 28305795.

16. Zastupitelstvo obce schválilo umístění síd-
la občanského sdružení Sboru dobrovolných ha-
sičů Želechovice nad Dřevnicí za účelem zříze-
ní sídla živnosti „Hostinská činnost“ v budově č. 
405, ul. Podřevnická, Želechovice nad Dřevnicí.

Rada obce Želechovice nad Dřevnicí, v soula-
du s ustanovením § 84 zákona č.128/2000 Sb. 
o obcích ve znění pozdějších předpisů

1. Rada obce souhlasila s podáním žádosti 
o dotaci na Ministerstvo pro místní rozvoj – Ob-
nova obecního majetku po živelních pohromách 
v roce 2011.

2. Rada obce vzala na vědomí předání územ-
ního plánu od firmy IRI Brno, zpracovatele územ-
ního plánu obce Želechovice nad Dřevnicí.

3. Rada obce projednala možnosti směny 
pozemků p.č. 161/22, 161/23, 161/24 v k.ú. 
Želechovice nad Dřevnicí, vytipovala mož-
né obecní pozemky a pověřila starostu obce 
k jednání s majiteli těchto pozemků. Starosta 
nabídne ke směně pozemky doporučené ra-
dou obce.

4. Rada obce vzala na vědomí informaci o ná-
kupu posypových nádob a plastových pytlů od 
firmy Elkoplast Zlín.

5. Rada obce souhlasila s provedením oprav 
a doplněním VO na ul. Osvobození a na Pase-
kách a přepojení světel VO z rozvaděče v k. ú. 
Lužkovice.

6. Rada obce souhlasila s provedením proti-
povodňových opatření nad ul. Pod Stráží.

7. Rada obce projednala a schválila úhradu nákla-
dů na zajištění organizace akce - Program Comeni-
us Partnerství do škol a to do výše max. 15 000 Kč.

8. Rada obce projednala žádost kurátorky 
sbírek Valašského muzea v přírodě o možnos-
ti umístění kamenných křížů ze hřbitova do mu-
zea. Rada obce souhlasila se zapůjčením křížů 
z náhrobků do skanzenu k instalaci. Rada obce 
pověřila místostarostku Paprčkovou k jedná-
ní ohledně právní formy předání a starostu obce 
pověřila podpisem sjednané smlouvy.

9. Rada obce projednala žádost pana Sou-
sedíka a nesouhlasila s prodloužením vodovo-
du Paseky, který se bude realizovat v této etapě 

v k. ú. Želechovice nad Dřevnicí, až k domu čp. 
384 ve vlastnictví žadatele.

10. Rada obce vzala na vědomí zřízení ban-
kovních účtů u UniCreditBank za účelem čerpá-
ní finančních prostředků získané dotace na akci 
„Namaluj, jak by mělo vypadat dětské hřiště“ a 
získané dotace na akci – Obnova povodňových 
škod v Želechovicích Z92 – most Paseky pod 
Eposem.

11. Rada obce projednala podněty a stížnosti 
přijaté v období od 6. schůze Rady obce.

výpis usnesení z 6. veřejného  zastupitelstva obce 
konaného dne 21. 9. 2011

výpis usnesení ze 7. zasedání rady obce konaného dne 12. 10. 2011

 výpis usnesení z 6. zasedání rady obce konaného dne 31. 8. 2011
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co je nového?

regionální operační program střední morava (rop sm)

V měsíci září a říjnu 2011 byly pro-
vedeny opravy a rekonstrukce míst-
ních komunikací, zejména těch, které 
byly poškozeny záplavou, která obec 
postihla ve večerních hodinách v pon-
dělí 15. srpna 2011. Jednalo se hlavně 
o místní komunikaci na ul. Lysá a ně-
které místní komunikace na Pasekách. 
Část financí na opravy získá obec z 
pojištění od České pojišťovny. Dále 
byla zaslána žádost o dotaci, kterou 
vypsalo Ministerstvo pro místní rozvoj 
pod názvem – Obnova obecního ma-
jetku po živelních pohromách v roce 
2011. Je zde zahrnuta oprava komu-
nikací a především kanalizace v  dol-
ní části ul. Lysá, která bude provede-
na na jaře 2012. Dotace by měla být ve 
výši 70 %. V současné době probíhá 
detailní kamerový průzkum kanalizač-
ních stok v obci. 

Obec vypsala výběrové řízení na do-
davatele stavby – vodovod Paseky. 

V měsíci říjnu proběhla rekonstruk-
ce místního rozhlasu v obci. Při re-
konstrukci jsou doplňovány bez-
drátové hlásiče u hlavní silnice v ul. 
Osvobození a východní části obce na 
hranici se sousední Lípou. Vyměněna 
byla i rozhlasová ústředna v  obci a 

na Želechovických Pasekách, nově 
bude možno hlásit z jednoho místa 
pro celou obec vč. Pasek. Systém 
bude zároveň díky bezdrátovému 
spínání splňovat požadavky na dál-
kové ovládání HZS Zlínského kraje v 
případě krizového stavu. V další eta-
pě budou zrekonstruovány všechny 
drátové rozvody a vyměněny rozhla-
sové reproduktory za nové. Ve výbě-
rovém řízení podala nejlepší nabídku 
společnost PWS Plus, s.r.o. Uherské 
Hradiště.

Na obec byl na konci měsíce září pře-
dán návrh územního plánu od zpraco-
vatele fa IRI Brno, který byl dále předán 
pořizovateli MMZL -  středisku územ-
ního plánování k projednání s dotčený-
mi orgány. 

Na ulici Osvobození v lokalitě u by-
tovek za autobusovou zastávkou byly 
ve velmi špatném stavu sadové osvět-
lovací stožáry, došlo k jejich výměně a 
zároveň došlo k přepojení světel veřej-
ného osvětlení v ul. Podřevnická a Ná-
dražní z rozvaděče v k. ú. Lužkovice na 
želechovický rozvaděč. 

Na obec byly zakoupeny nové posy-
pové nádoby na zimní údržbu.

V současné době se dokončuje re-

konstrukce mostu do Vidov na Pase-
kách, která spočívá především v opra-
vě mostních základů, které byly pode-
mlety loňskou povodní a probíhá i vy-
dláždění části koryta. Tato akce je spo-
lufinancována z dotace od Ministerstva 
pro místní rozvoj na protipovodňovou 
ochranu obyvatel.

V průběhu měsíce listopadu bude 
provedena výměna stávajících beto-
nových sloupů a neizolovaných vodi-
čů nízkého napětí firmou E-on. V sou-
činnosti s tím je nutno provést výmě-
nu kabeláže veřejného osvětlení na ul. 
4. května a Batalická.  V návaznosti 
na tyto činnosti budou probíhat výlu-
ky v dodávce elektrické energie, o kte-
rých budou občané informovaní na 
úředních deskách a rozhlasem.

V obci byla od 22. září do 30. října 
2011 úplná uzavírka pozemní komu-
nikce III/4913 Želechovice nad Dřevni-
cí na ul. Podřevnická, místní komuni-
kace ul. Papírenská, a to z důvodu vý-
stavby kanalizačního sběrače, děkuje-
me všem občanům, zejména rodičům 
dětí z mateřské školy za pochopení 
této výjimečné situace.

Ing. Hana Svobodová
místostarostka

Vážení občané, v poslední době jste 
mohli zaznamenat aktivitu hnutí Sta-
rostové a nezávislí směrem ke zprů-
hlednění přidělování dotací z ROP. Rád 
bych na tomto místě sdělil několik po-
střehů, které vycházejí z osobní zku-
šenosti s tímto dotačním programem 
i z jednání s ostatními starosty ve Zlín-
ském kraji k této problematice.

Regionální operační program Střed-
ní Morava je jedním z 26 distribučních 
kanálů v ČR, který zajišťuje transfer pe-
něz ze Strukturálních fondů evropské 
unie ke konečným příjemcům. Jed-
ná se o poměrně složitý systém, kdy 
může snadno dojít k neúčelnému čer-
pání prostředků vyhrazených na růz-
né projekty. ROP má za cíl prostřed-
nictvím podporovaných projektů do-
sáhnout zlepšení infrastruktury a kon-
kurenceschopnosti Zlínského a Olo-
mouckého kraje. Projekty by měly být 

posuzovány zejména z pohledu po-
třebnosti a dlouhodobé udržitelnosti.

 Oficiální cíle ROP SM: Regionál-
ní operační program má za cíl zlepše-
ní dopravní dostupnosti a propojení re-
gionu vč. modernizace prostředků ve-
řejné dopravy, podporu rozvoje infra-
struktury i služeb cestovního ruchu, 
přípravu menších podnikatelských 
ploch a zlepšování podmínek k životu 
v obcích a na venkově především pro-
střednictvím zkvalitnění vzdělávací, so-
ciální a zdravotnické infrastruktury, od-
straňování ekologických zátěží.

Veřejný sektor
Obce a města od 500 do 5 000 oby-

vatel zpravidla nemají možnost žádat o 
evropské dotace na svůj rozvoj v jiných 
programech, a proto je pro ně ROP klí-
čový. Objem prostředků přidělený těm-
to územně správním celkům považuji 

za nedostatečný a projekty, jež získaly 
podporu, nejsou vždy v souladu s výše 
uvedenými cíli. Jako příklad mohu 
uvést výzvu 18/2010 – Sociální infra-
struktura, kde na úkor žádostí o rekon-
strukci a modernizaci školských zaříze-
ní byly upřednostněny volnočasové ak-
tivity - kulturní domy, hasičské zbrojni-
ce, sportoviště či koupaliště. Jako nej-
větší rozpor vnímám právě potřebnost a 
dlouhodobou udržitelnost podpořených 
projektů. Evidentně jsou upřednostňo-
vány projekty zbytné před nezbytnými, 
přičemž v jedné výzvě soutěží projekty 
svým významem a zaměřením neporov-
natelné. To je důsledek špatně nasta-
vených priorit ROP, kdy program není 
schopen rozlišit, které oblasti jsou pro 
rozvoj a potřeby obcí důležité.

Uvedu konkrétní příklad: Naše obec s 
1 950 obyvateli má nedostatečnou ka-
pacitu v MŠ s řadou hygienických vý-
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stručně

Dotace poskytnuté 
Zlínským krajem

Zlínský kraj se zavázal poskytnout úče-
lovou investiční dotaci Obci Želechovice 
nad Dřevnicí na podporu varovných sys-
témů. 
Smlouva o poskytnutí účelové investiční 
dotace z rozpočtu Zlínského kraje je evid. 
pod. č.  D/0671/2011/KH
Podpora ve formě dotace bude poskyt-
nuta ve výši  250 000 Kč

Zlínský kraj se zavázal poskytnout úče-
lovou investiční dotaci Obci Želechovice 
nad Dřevnicí na nákup kalového čerpadla  
pro jednotku Sboru dobrovolných hasičů 
obce Želechovice nad Dřevnicí.
Smlouva o poskytnutí dotace z roz-
počtu Zlínského kraje je evid. pod č.  
D/0705/2011/KH
Podpora ve formě dotace bude poskyt-
nuta ve výši  50 000 Kč

Zimní údržba

Vzhledem k nadcházející zimě si Vás do-
volujeme požádat o součinnost při pro-
vádění zimní údržby chodníků. Není Vaší 
povinností se již v zimním období o při-
léhající chodník starat, ale zároveň není 
v našich silách zajistit okamžitě údržbu 
všech chodníků v obci. Nastalou situaci 
se budeme snažit řešit jednak vlastní ka-
pacitou, jednak subdodavatelsky.

jimek. Náš projekt na rekonstrukci no-
vých prostor v soutěži s ostatními neu-
spěl kvůli nepotřebnosti a obtížné udr-
žitelnosti. Naproti tomu jiná obec s 900 
obyvateli získala v rámci stejné výzvy 
dotaci na stavbu koupaliště. Jsem si 
jist, že za 10 let u nás mateřská škola 
bude stále fungovat, zatímco koupališ-
tě bude mít existenční potíže.

Kritika ze strany starostů míří rovněž 
na neprůhledný systém bodového hod-
nocení projektů.  Obce a města nezna-
jí hodnotící kritéria a jsou nuceny mezi 
sebou soutěžit, a to až nedůstojně na-
příklad tím, že jejich žádosti získají více 
bodů, když žádají o menší podíl dotace 
vzhledem k celkovým nákladům pro-
jektu. Výsledkem je vyšší finanční po-
díl obce a tím zhoršování vlastní finanč-
ní situace. Množství požadovaných fi-
nančních prostředků je několikanásob-
ně vyšší než objem vyčleněný progra-
mem a soutěžící žadatelé jsou právě 
díky tomu ochotni zvyšovat podíl vlast-
ního financování v naději na úspěch. 
Pro úplnost – v uvedené 18. výzvě v 
roce 2010 uspěl pouze jeden projekt 
týkající se rekonstrukce MŠ. Při vysvět-
lování, proč žadatel neuspěl, jsou pou-
žívána obecná sdělení – nízká potřeb-
nost a obtížná udržitelnost, chybějící 
demografické analýzy apod.

Pak ovšem existují projekty, kte-
ré mají předem stanovený objem fi-
nančních prostředků a jsou přichystá-
ny pouze pro jediného žadatele, který 
s nikým o jejich čerpání nemusí soutě-
žit. Tento požitek se však týká jen Re-
gionálních center (města Zlín a Olo-
mouc), krajů a částečně také stavitelů 
golfových areálů v rámci podpory pod-
nikání v cestovním ruchu, neboť zde 
skutečně není konkurence velká.

Soukromý sektor
Zarážející je také maximální výše do-

tace, u obcí a měst od 500 do 5 000 
obyvatel je obvykle stanoven strop ve 
výši 10-20 mil. Kč, zatímco u podnika-
telských subjektů je to 60 mil. Kč i více. 

Nedávno jsem v Hospodářských no-
vinách četl zajímavý rozhovor s maji-
telem golfových hřišť a jednoznačně 
z něj vyplynulo, že se jedná o veskr-
ze prodělečnou záležitost. Na rozdíl od 
krajských politiků se nedomnívám, že 
stavbou golfových areálů dosáhneme 
udržitelného rozvoje regionu. Celkově 
je představa, že skrze golf začnou do 
regionu proudit davy turistů, naivní.

Dotace ze strukturálních fondů by 

měly především směřovat do základ-
ní infrastruktury, dopravní dostupnosti, 
vzdělávání, uchování kulturního dědic-
tví a tím zlepšovat podmínky pro pod-
nikatelskou činnost.  Podnikatelské zá-
měry by měly být financovány ryze ko-
merčně, aby se odpovědně posoudila 
jejich šance na přežití. Domnívám se, 
že získání dotace nezaručí podnikate-
li prosperitu, když celkově projekt není 
postaven na reálných základech, pou-
ze poskytne krátkodobou konkurenční 
výhodu, ale dlouhodobě je tento pro-
jekt odsouzen k zániku či pouhému 
přežívání. Fakticky tím dochází k ome-
zení volné hospodářské soutěže, a to 
ke škodě všem podnikatelům. Dlou-
hodobě totiž dotace na kvalitu zámě-
ru nemá žádný vliv. Obrovský omyl je 
myslet si, že dotace dokonce vytvářejí 
nová pracovní místa, to může pouze a 
jen dobrý podnikatelský záměr. Celko-
vě bylo podnikatelským subjektům již 
rozděleno cca 3 mld. Kč, ale řada pro-
jektů vznikla jen proto, že byla na jejich 
realizaci poskytnuta dotace z ROP.

I proto jsme se v létě vydali v golfo-
vých úborech na Zlínský kraj vyjádřit 
svou nespokojenost otevřeným dopi-
sem všem krajským zastupitelům.

Co dál?
Zásadně by ve vedení Regionál-

ní rady ROP neměli sedět politici, ale 
odborníci z řad veřejného i soukromé-
ho sektoru a institucí, jež mají oprav-
dový zájem na rozvoji regionu. Dále by 
se měly zjistit skutečné potřeby měst 
a obcí, ty pak rozdělit na nezbytné a 
zbytné. V první řadě podpořit ty ne-
zbytné, o další potom soutěžit. 

Totéž, ale platí i o soukromém sek-
toru, když si politici vyberou určité od-
větví k podpoře, je to špatně. Je třeba 
stanovit koncepci a vytvářet podmínky 
pro snazší podnikání a rozhodnutí o ri-
ziku podnikatelského záměru přene-
chat podnikatelům a financující bance. 

Jinými slovy, pokud by se nám po-
dařilo rozvojem infrastruktury, investi-
cemi do vzdělání, infrastruktury a kul-
turního dědictví vychovávat vzděla-
né lidi s pevnými kořeny v našem kra-
ji, přilákat více návštěvníků a obchod-
ních partnerů do regionu, vydělá na 
tom každý podnikatel a sám si zváží, 
zda se mu vyplatí rozvoj svého zaříze-
ní i bez dotace. To je přirozená cesta.

Michal Špendlík
starosta
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zš a mš želechovice nad dřevnicí

přebor školy v přespolním běhu
Ve středu 21. září 2011 se na škol-

ním hřišti a zahradě uskutečnil pře-
bor v přespolním běhu. Za příjem-
ného počasí se zúčastnil velký po-
čet nadšených závodníků (přede-
vším z národní školy), který byl hla-
sitě podporován velkou skupinou 
sportovních fandů z řad spolužáků.

V jednotlivých kategoriích si nejlépe vedli:

1. ročník Pavel Balajka
2. ročník Eliška Gajdošíková
3. ročník Jakub Novotný
4. ročník Leona Sovadinová a Ondra Klátil
5. ročník Petra Kubasová a Marek Macík

6. ročník Eliška Babíková a Honza Novotný
7. ročník Nikola Halová
8. ročník Alena Elšíková a Jarda Mikšík
9. ročník Kristýna Váňová a Milan Holík

Všem úspěšným závodníkům blahopřejeme!
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odpoledne v zoo zlín

evropský den jazyků 
european day of 
languages comenius v Želechovicích!

Neděle 2. října 2011 byla v ZOO Zlín 
věnována sponzorům. Skupina vybra-
ných zájemců z řad žáků naší školy se 
tak mohla zúčastnit programu, urče-
ného právě pro školy, které podporu-
jí ZOO. V rámci „Dne sponzorů“ tak 
mohli žáci navštívit chovatelská zá-
zemí a prostory jinak pro běžné ná-
vštěvníky nepřístupné, byl pro ně při-
praven zajímavý program s průvod-
cem, malé dárky a občerstvení. Žáci 
tak mohli poznat ZOO i jiným pohle-
dem, než je obvyklé, a současně se 
seznámili s plány na budoucí možný 
rozvoj zahrady. Počasí celé akci mi-
mořádně přálo, a tak nedělní odpo-
ledne bylo zcela jistě pro všechny zú-
častněné příjemným zážitkem.

Dne 27. září 2011 se zúčastnilo 7 
žáků naší školy Dne evropských jazyků 
na Gymnázium T. G. M. ve Zlíně. Jme-
novitě Nikola Frýdlová, Jiří Jaška, Pa-
vel Pleca, Jakub Prachař, Hana Valová 
a Kristýna Váňová z 9. B a Terezie Ku-
číková ze třídy 6. A.

Na gymnáziu jsme zhlédli dvě hlav-
ní přednášky – Nová slova v angličti-
ně určená teenagerům a Mario Tara-
vella – Songs of Brodway. První před-
náška byla pro nás velmi těžká, ale ně-
jak jsme to zvládli. Druhá přednáška 
byla oddechová, zazpíval nám Ameri-
čan Mario Taravella operní zpěv. Mezi 
těmito přednáškami jsme si vyzkouše-
li, jak známe všechny evropské státy, 
podívali jsme se na anglické vystoupe-
ní (Císařovy nové šaty), hlasovali jsme 
pro nejlepší anglický projekt a další. 
Doprovázela nás paní uč. Martina Ko-
vářová.

Kristýna Váňová,
Jiří Jaška a Pavel Pleca

Základní škola Želechovice nad Dřevnicí 
byla úspěšná při podání žádosti o udělení 
finančních prostředků pro práci na projek-
tu Partnerství škol Comenius ve výběrovém 
kole 2011 a byl jí přidělen grant na realiza-
ci dvouletého projektu „Eighty one Miracles 
and A Heaven“.

Společně s naší základní školou o grant 
žádala škola z Turecka, Finska, Polska a 
Rumunska. Bohužel škole z Rumunska žá-
dost nebyla schválena. 

Cílem společného projektu je:

l dokázat, že rozdílnost znamená boha-
 tost, že rozdíly rozšiřují naše obzory  
 a rozvíjejí naše myšlení

l eliminovat předsudky vůči jiným kultu-
 rám

l porovnat jak způsoby vzdělávání 
 a učební metody ovlivňují kultury

l pomocí poznávaní jiných životních sty-
 lů, tradic a zvyků poznat ty vlastní

l v neposlední řádě objevit týmového du-
 cha.

Na žáky čeká spousta témat a úkolů, na 
kterých budou pracovat v hodinách růz-
ných předmětů. Výsledné produkty si bu-
dou moci vyměňovat a porovnávat s žáky 
z partnerských škol.

V rámci projektu budou také probíhat 
tzv. mobility, tj. budeme moci přivítat žáky 
a učitele z partnerských škol u nás ve ško-
le a naopak naši žáci budou moci vycesto-
vat do partnerských škol ve Finsku, Polsku 
a případně Turecku.

Věřím, že zapojením se do projektu naši 
žáci získají spoustu nových zkušeností, do-
vedností a inspirace a budou tak lépe mo-
tivování k vlastnímu rozvoji a sebevzdělá-
vání.

Mgr. Martina Kovářová
Vyučující AJ a koordinátorka projektu
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co nás čeká v průběhu školního roku

tvořivá dílna

V dalším průběhu školního roku máme 
připravenu řadu tradičních akcí, ale i něko-
lik novinek.

I nadále se budeme snažit třídit odpad. 
Sběr starého papíru proběhne v následu-
jících termínech: 28.-29. listopadu 2011, 
12.-13. března 2012, 11.-12. června. 2012

Tradiční akcí se stala Adventní neděle 
ve škole. Ta letošní se uskuteční v neděli 
11. prosince 2011.

Pracujeme již na přípravě Plesu školy. 
Ten se uskuteční v sobotu 4. února 2012 
a vstupenky budou v předprodeji 14 dnů 
před konáním plesu.

Mezi pravidelné sportovní akce pat-
ří i Memoriál J. Plachého. Letošní ročník je 
naplánován na sobotu 28. ledna 2012.

Žáci školy se mohou zúčastnit lyžařské-
ho kurzu v termínu 12.-17. 2. 2012.

Poměrně velký zájem v minulých letech byl 
i o Školičku pro předškoláky. Akci určenou 
pro děti předškolního věku, které si mohou 
vyzkoušet práci a prostředí ve škole. Termí-
ny konání jednotlivých setkání jsou: 14. břez-
na 2012, 18. dubna 2012, 16. května 2012.

Pro všechny generace bude určen Den zdra-
ví. Zde doposud nemáme stanoven termín. 

Pro žáky, kteří si chtějí procvičit kon-
verzaci v anglickém jazyce a seznámit se 
s prostředím cizích škol a najít nové kama-
rády, je určen zahraniční studijní pobyt ve 
Španělsku. Bližší podrobnosti mohou zá-
jemci získat u paní učitelky Kábrtové.

Naše škola se stala koordinátorem pro 

několik škol v projektu Comenius. V průbě-
hu roku se tak navštíví žáci několika škol 
(Turecko, Polsko, Finsko) a seznámí se 
s prostředím škol, představí své školy a 
obce, lidové tradice a zvyky. To vše se pak 
děje v anglickém jazyce a školy využívají k 
výměně informací jak moderní technologie, 
tak návštěvy jednotlivých zemí a škol.

Dále nás čeká celá řada vzdělávacích, 
sportovních i kulturních akcí. Protože se 
však jedná pravidelně až o 60 akcí, není 
je možno všechny představovat. Žáci jsou 
o nich pravidelně informováni a s jejich prů-
během a výsledky vás budeme i nadále in-
formovat ve zpravodaji.

Mgr. Michal Cholek
ředitel ZŠ

Dne 18. října 2011 proběhla tzv. TVOŘIVÁ DÍLNA.
Děti z I. stupně vyráběly zajímavé postavičky, skřítky a 

strašidla. Všem šla práce od ruky a výsledkem byly pře-
krásné výrobky, které si můžete prohlédnout na oknech v 
aule školy.

Všechny děti, které se ,,Dílny“ účastnily, chválíme za 
krásné výrobky a těšíme se zase na příští rok.
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mateřská škola v novém školním roce 2011/12

nové dětské hřiště nad školou
je určeno i pro veřejnost

Prázdniny utekly jako voda a máme tu nový školní rok. 
V  mateřské škole se již zadaptovaly nově přijaté děti a 
ostřílení předškoláci se těší z řady programů, které jsou 
pro ně připraveny. Do školky v letošním školním roce do-
chází celkem 84 dětí.

Na začátku září jsme se všichni vypravili za podzimní-
mi tradicemi do Skanzenu ve Strážnici. Výlet se pove-
dl nejen díky bohaté nabídce ukázky lidové kultury, ale 
především díky slunečnému počasí, které nás po celou 
dobu doprovázelo. V mateřské škole jsme přivítali lout-
kové představení, které nás potěšilo pohádkou „O ptá-
ku Ohniváku“, podívat se přišly i děti ze třetí třídy, která 
je umístěna v ZŠ.

 Uspořádali jsme také sbírku přírodnin a podzimních plo-
dů, kterými jsme vyzdobili mateřskou školu. Všem, kteří při-
spěli výpěstky ze zahrádky, děkujeme.

V letošním školním roce je pro děti všech tříd mimo plně-
ní vzdělávacího programu BAREVNÝ ROK připraven i boha-
tý výběr zájmových programů, kterých se mohou děti v rám-
ci docházky do mateřské školy zúčastňovat. Starší děti mají 
možnost se pravidelně každé pondělí seznamovat se základy 
anglického jazyka – angličtina s písničkami a říkadly pro děti 
mateřských škol Helen Doron – Early Englich, který vede zku-
šená lektorka. Oblíbeným u dětí se stal ekologicky zaměřený 
program Kukadla, zde spolupracujeme s DDM Astra Zlín. Je 
zaměřen na poznávání přírodního prostředí a nenásilnou for-

mou vytváří u dětí kladný vztah k přírodě a jejímu okolí.
Pokračovat, nebo nově se zapojit mohou děti do hudební-

ho programu - sborový zpěv – Cantika.
Ve třetí třídě je letos poprvé pokusně zavedeno seznáme-

ní s anglickým jazykem s pí Kasavatovou. 
Věříme, že všechny podzimní dny nebudou jen deštivé, a 

že budeme moci využívat naplno školní zahrady.
Než zahrady uzamkneme pomyslným klíčem a uložíme 

ježky k zimnímu spánku a pochodem Broučků přivítáme 
další roční období. 

Autorka článku a fotografií:
Mgr. Hana Slováčková, ředitelka MŠ

Obec Želechovice nad Dřevnicí vybu-
dovala za podpory Ministerstva pro míst-
ní rozvoj u Základní školy v Želechovicích 
nové dětské hřiště. Název projektu je: Na-
maluj, jak by mělo vypadat dětské hřiště 
v  areálu školy. Do projektu byly zapojeny 
děti ZŠ, které kreslily, jaké hřiště by si přály.

Veřejnou zakázku na výstavbu komplexu 
dětských hřišť navrženou dětmi vyhrála fir-
ma TR Antoš z Turnova. Herní komponenty 
jsou vyrobeny z akátového dřeva.

Ministerstvo pro místní rozvoj poskyt-
lo na tento projekt obci Želechovice nad 
Dřevnicí dotaci ve výši 400 000 Kč.

Autor fotografie: Jiří Laštůvka
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okresní přebor
ve stolním tenise poděkování

sokolská drakiáda

Ve středu 19. října 2011 byla 
naše škola organizátorem okres-
ního přeboru škol ve stolním teni-
su. Zájemců o reprezentaci školy 
z řad našich žáků bylo dostatek, a 
tak jsme mohli přihlásit hned ně-
kolik družstev.

Jak jsme tedy dopadli:
ml. žačky 2. místo
ml. žáci 2. místo
st. žačky 2. místo
st. žáci 4. místo

Zlínskému kraji za finanční podporu akce 
Sokolská olympiáda, která proběhla v rám-
ci oslav 750 let od první písemné zmínky 
o obci Želechovice, 120 let SDH Želechovi-
ce a 90 let TJ Sokol Želechovice.  

Dne 2. října 2011 uspořádal TJ Sokol Že-
lechovice první ročník Sokolské drakiá-
dy. Jednalo se o akci určenou jednak pro 
všechny nadšence pouštění draků, jednak 
těm, kteří nechtějí v neděli lenošit, a pře-
devším o akci určenou rodině. Krásné babí 
léto celou akci skvěle podtrhlo. Sraz účast-
níků byl stanoven ve 14.00 hodin u budo-
vy sokolovny, odkud všichni společně vy-

razili kolem hřbito-
va až nahoru na ko-
pec. Protože zača-
lo v momentě za-
čátku akce hodně 
foukat, draci se za-
čali okamžitě do-
stávat do vzduchu 
a vytvářeli zajíma-

vé „letecké“ cho-
reografie. Někte-
rým drakům však 
příliš štěstí nepřá-
lo, když se ihned 
po vzletu sami za-
motali do provazů. 
Zhruba po 2 hodi-
nách pouštění si  

 
šli účastníci drakiády ještě za příjemného 
letního počasí opéct špekáčky pod soko-
lovnu, kde jejich ratolesti byly obdarovány 
sladkostmi. Doufáme, že se akce všem líbi-
la a všichni si odnesli nejen netradiční záži-
tek z pouštění draků, ale také alespoň kus 
dobré nálady z příjemného prožití nedělní-
ho odpoledne. 

Filip Machula
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klub maminek má 
nové prostory !

Centrum pro rodinu Vizovice o. s. oznamu-
je, že Klub maminek se od října 2011 schá-
zí v nových prostorách, a to v klubu ZŠ Že-
lechovice. Nově se také scházíme pouze 2x 
do měsíce, a to 1. a 3. úterý v měsíci od 9.30 
h do 11 h. Rádi uvítáme nové maminky, ale 
nejen maminky, ale také tatínky, kteří peču-
jí o své malé děti, či babičky nebo dědečky, 
kteří pečují o své vnuky, a nabízíme setkává-
ní v příjemném prostředí se zajímavým pro-
gramem, jak pro dospělé, tak i pro děti. Ně-
kdy může maminka na rodičovské dovolené 
pocítit určitou izolaci a klub maminek nabíd-
ne společenství s podobnými problémy, sta-
rostmi a taky radostmi, navíc obohacené o 
přednášky, tvoření nebo jen „obyčejné“ sdí-
lení. Tato aktivita je velkým přínosem také 

pro děti, neboť je to pro ně první zkušenost 
s kolektivem, najdou nové kamarády, naučí 
se s nimi komunikovat, určitým kompromi-
sům a ohledům. Součástí programu je nabí-
zeno i cvičení s dětmi, které rozvíjí osobnost 
dítěte, prohlubuje vztah rodič a dítě a procvi-
čuje jemnou motoriku a celkový pohyb dětí. 
Navíc se učí novým básničkám a písničkám. 
Je to dobrá průprava před nástupem do ma-
teřské školky. Máme zkušenost, že ty ma-
minky a děti, které navštěvovaly kluby ma-
minek, jejich kamarádství trvá léta.

Program klubu maminek do konce roku 2011:
1. 11. 2011  Beseda na téma „Co jsou du-
šičky?“
15. 11. 2011 Cvičení rodičů s dětmi
6. 12. 2011  Mikulášská nadílka + vyrábíme 
andílky a čerty
20. 12. 2011 Ochutnávka vánočního cukro-
ví + výměna receptů

V ZŠ v Želechovicích je možné si po 
předchozí domluvě i objednat na dané úte-
rý oběd jak pro maminku, tak i pro dítě.

Pokud se najde aktivní maminka, která by 
vedla klub maminek v Želechovicích a mamin-
ky se budou chtít setkávat každé úterý, tuto 
aktivitu velmi uvítáme. Zájemkyně se mohou 
přihlásit na e-mailové adrese: blahova.micha-
ela@centrum.cz nebo na tel. 776 119 358.

Centrum pro rodinu Vizovice o. s. nabízí 
i jiné aktivity – např. výuka tance a flamenca, 
pravidelné cvičení rodičů s dětmi, výuka ang-
lického a německého jazyka, kursy efektivní-
ho rodičovství, besedy, jednorázové akce aj.
Více na našich webových stránkách: 
cpr-vizovice.stipa.cz

Michaela Blahová
pastorační pracovnice,

Centrum pro rodinu Vizovice o. s.

vítání občánků
V sobotu 22. října 2011 proběhlo v obřadní 

síni Obecního úřadu v Želechovicích nad Dřev-
nicí další „Vítání občánků“. Děkujeme dětem ze 
Základní školy a Mateřské školy za krásné vy-
stoupení a členkám Klubu seniorů na Pasekách 
za upletené ponožky pro děti. Rodiče dětí pře-
vzali z rukou starosty finanční dar ve výši 1 000 
Kč, který obec poskytla novým občánkům.

foto: František Rosík

Januška Martin, nar. 17. února 2011

Adamec Šimon, nar. 24. května 2011

Nedbálek Lukáš, nar. 23. června 2011

Polepil David, nar. 29. července 2011

Picková Julie, nar. 10. března 2011

Bárta Justina, nar. 12. července 2011
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sbor dobrovolných hasičů 
Želechovice nad dřevnicí

Soutěže 
Poslední soutěž v okrskové sérii Grand 

Prix se konala 10. září 2011 na fotbalovém 
hřišti v Lužkovicích. Domácí nachystali vskut-
ku netradiční soutěž – oblékání opasku a 
ochranné přilby až po startu, překonání pře-
kážek a nechyběla ani pomocná základna, na 
které bylo nachystané vše potřebné k požár-
nímu útoku. Kategorii žen vyhrála zaslouženě 
Lípa, naše ženy ukázaly, že i bez tréninku umí 
podat výsledek a obsadily krásné 2. místo. 
Útoky mužů byly velmi vyrovnané, avšak na-
šly se i výjimky. Naši muži rovněž netrénova-
li a zvolili špatnou taktiku. Pasekám se útok 
povedl, za to naši skončili až pátí.

Družstvo mužů se dále zúčastnilo dvou 
pohárových soutěží: 3. září 2011 v Ludko-
vicích a 24. září 2011 v Rychlově. Každá 
z těchto soutěží má svou zvláštnost. V Lud-
kovicích se přebíhá přes potok, u kterého 
číhá zrádný keř, kde se často zasekávájí 
hadice a poté následuje běh do svahu k ter-
čům. Zde naši hasiči získali bronz. Rychlov 
je specifický během do obrovského, táhlé-
ho kopce, trať je proto velmi náročná, ale 
i tak skončilo naše družstvo v  konkurenci 
16ti týmů na krásném pátém místě.

Konečné výsledky Grand Prix 8. okrsku
Letošní sezona proběhla v jiném světle než 

ty předešlé. Našemu týmu mužů se po dlou-
hé době opravdu dařilo a od první soutěže 
vedli tabulku okrskového Grand Prix. Záslu-
hu na tomto úspěchu mají nejen pravidelné 
tréninky, kladný postoj družstva k tomuto zá-
polení, ale také dostatečně výkonná a kva-
litní technika. Družstvo žen bohužel zápasilo 
s každou soutěží. I když holky trénovaly o sto 
šest a snažily se, vždy se stala nějaká chyba. 
Hlavním kamenem úrazu je nestálá sestava 
týmu. Stabilita je klíčem k lepším výkonům.

Letos také do Grand Prix přibyly další tři 
týmy mužů – Zádveřice A, Zádveřice B a 
Lužkovice a jedno družstvo žen ze Zádve-
řic. Dohromady jsou již čtyři družstva žen a 
je na uváženou, zda by soutěž Grand Prix 

neměla být rozdělená do dvou kategorií na 
muže a ženy.

Tak uvidíme, co nám přinese další ročník 
seriálu soutěží Grand Prix 8. okrsku. Akci? 
Zábavu? Adrenalin? Zklamání? Možná vše 
dohromady. Vzhůru na zimní přípravu!

Mladí hasiči
V sobotu 15. října 2011 se družstvo Mla-

dých hasičů zúčastnilo podzimního kola hry 
Plamen, které se konalo v Rackové. Jelikož 
bylo želechovických i paseckých dětí málo, 
spojily se v jeden tým a soutěžily pod ná-
zvem Želechovice a Želechovice Paseky. 
Mladí hasiči absolvovali před soutěží několik 
tréninků pod vedením Petra Krajči, Micha-
la Gahury a Zdeni Kühra, kde se naučili vše 

potřebné, aby nás 
mohli reprezento-
vat. Hra Plamen 
se skládá ze dvou 
částí: Závod požár-
nické všestrannos-
ti (ZPV) a požár-
ního útoku CTIF. 
V ZPV jsou disci-
plínami: střelba ze 
vzduchovky, zdra-
vověda, překonání 
překážky po vodo-
rovném laně, po-
znávání mapových 
značek a požár-
ní ochrana.  V po-
žárním útoku CTIF 
mladí hasiči nej-

prve překonají vodní příkop a bariéru, poté 
prolezou tunelem, přeběhnou přes lávku, 
správně umístí hadice, udělají uzly a stříka-
jí ze džberové stříkačky na terče. V ZPV se 
soutěží v družstvu po 5 lidech, požární útok 
CTIF cvičí 9 lidí. Celkově se naši Mladí ha-
siči v podzimní části hry Plamen umístili na 
krásném 6. místě z 23 družstev. Snad se jim 
bude dařit i v jarním kole této soutěže.

Hody
V sobotu 15. října 2011 se již po šesté 

uskutečnily u nás v obci hody. Tato znovu 
obnovená tradice má stále více příznivců. Od 
rána až do setmění obcházela část hasičů za 
doprovodu ovečky a muzikantů celou obec a 
tímto zvali občany na večerní hodovou zába-
vu. Druhá část hasičů mezitím připravovala 
sál místní Sokolovny na večerní akci. K tanci 
a poslechu hrála skupina Kosovci, nechybě-
la také bohatá tombola a k jídlu si bylo mož-
no zakoupit pravou domácí zabijačku. Děku-
jeme místním Sokolům za pronájem Soko-
lovny a také všem občanům, kteří nám ote-
vřeli, korunou přispěli, nebo nás pohostili.

Akce
V pátek 2. prosince 2011 se v odpoled-

ních hodinách uskuteční pod záštitou naší 
obce Rozsvěcování vánočního stromu. 
Tímto bychom Vás chtěli, milí spoluobčané, 
co nejsrdečněji pozvat na tuto akci, na kte-
ré budete mít možnost ochutnat např. pra-
vou domácí zabijačku a jiné pochutiny. Tě-
šíme se na Vaši účast!

Ing. Petr Hrazdira, Michaela Klásková
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hasiči
Želechovice nad dřevnicí - paseky

opět černá skládka

4. Kolo GP na Pasekách – 
Memoriál Vlastislava Ševčíka

V sobotu dne 13. srpna 2011  se v rám-
ci Grand Prix  8. okrsku  konal na výletišti 
SDH Paseky  Memoriál Vlastislava Ševčí-
ka.  V 10.00 hod. začínala pohárová sou-
těž mladých hasičů.

Počasí nám letos opravdu nepřá-
lo, hned po startu prvního družstva za-
čalo vydatně pršet a nepřestalo po ce-
lou dobu dopolední soutěže. Sešly se 
zde 4 týmy mladších žáků a 7 týmů star-
ších žáků. Jako první startovali naši bor-
ci, dosáhli výborného času, který žád-
né družstvo už nepokořilo. Tak obsadili  
1. příčku. V mladších žácích zabodovalo 
družstvo z Provodova a zvítězilo. V 15.00 
hod. bylo slavnostně zahájeno nástupem 
družstev 4. kolo GP. Sešlo se zde 19 
družstev - 13 týmů mužů a 6 týmů žen. 
Jako první se na start postavilo naše do-
mácí „áčko“ a i přes rozbahněnou trať 
ukázalo, že má dobře natrénováno. Čas 
35,03 s nebyl nejhorší, ale doufali jsme 
v lepší výsledek. Po mužích byly na řadě 
ženy. I přes malé zaváhání ukázaly, že 
patří mezi favoritky soutěže žen.  Zádve-
řanky byly však o něco lepší a tím překo-
naly čas domácího družstva a zvítězily. 
Ostatní ženy také zabojovaly a předved-
ly krásné výkony. Po ženách startovala 
družstva mužů.  Jako první zahájily  Ja-
roslavice, které předvedly pěkný čas. Po 
nich byli na řadě muži z Želechovic, kteří 
jsou momentálně hlavní favoriti na vítěz-
ství GP, a tak jsme všichni čekali na je-
jich výsledek. Poté se postavilo na start 
domácí „béčko“, složené ze zkušených 

závodníků, kteří se každoročně memori-
álu účastní. Po výstřelu se dařilo všem 
na jedničku a výsledný čas. Čas 33,91s 
byl vítězný. Jsme rádi, že Vlastikův po-
hár zůstává opět u nás doma. Přes ne-
přízeň počasí se konala večer zábava. 
K tanci hrála skupina Rocksoar.

Děkujeme všem týmům, které k nám 
přijely a těšíme se na další ročník soutěže. 

Martina Smilková

Společný výlet
Svátek 28. září jsme se rozhodli oslavit 

pěknou procházkou po našem okolí. Sraz 
jsme dohodli na 9. hodinu u Eposu s od-
jezdem autobusu do Zeleného údolí. Odtud 
pěšky do první zatáčky „Zábaček“ a pak do 
prudkého kopce až k místu, kterému se říká 
„U zmrzlého“. Tam se k nám přidali další a 

pokrátké přestávce jsme se vydali na mís-
to, kde stával hrad „Sehrad“. Pod bývalými 
hradbami jsme si opekli špekáčky a s dob-
rou náladou jsme pokračovali dále. U há-
jenky na „Boháči“ jsme přešli přes silnici, 
která vede do Horní Lhoty a putovali jsme 
na rozhlednu Doubrava. Protože některým-
se z výšek točí hlava a někteří už pociťo-
vali únavu v nohou, výstup o 170ti scho-
dech absolvovala jen část. Výhled ale stál 
za to. Po odpočinku a kávičce jsme se vy-
dali směrem k Vizovicím, odkud jsme jeli 
vlakem do Želechovic. Z výletu, který obsa-
hoval cestu autobusem, cestu vlakem, zří-
ceninu, rozhlednu, procházku krásnou kra-
jinou, jsme si odnesli krásné zážitky a po-
znání, že i v našem blízkém okolí je spous-
ta hezkých věcí.

Časta Zdeněk

V pondělí  17. října 2011 v dopoled-
ních hodinách byla oznámena na OÚ 
v Želechovicích informace o velké  černé 
skládce v k. ú. Želechovice nad Dřevni-
cí na soukromém pozemku nedaleko bu-

dovy mateřské školy. Neznámý pachatel 
tady „uložil“ velké množství odpadu. Pří-
pad vyšetřuje Policie ČR. Tímto žádáme 

případné svědky, kteří by mohli k dané 
události podat jakékoliv informace, ať 
tak učiní na linku 158.
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Úryvky z historie naší obce
VystěhoValectVí do Usa

Historií nejsou jen dějiny národů, panovní-
ků, válek a politických událostí, ale také, a 

snad především, osudy obyčejných lidí. Ty jsou 
sice velmi individuální, na druhou stranu však 
výrazně ovlivňovány kulisou doby a životními 
podmínkami celé společnosti.
Druhá polovina 19. století se nesla v atmosfé-
ře mohutné vystěhovalecké vlny z Evropy do 
USA. Nejinak tomu bylo i v chudém valašském 
kraji. Díky uvolnění poměrů a novému politické-
mu uspořádání v habsburské monarchii již ne-
byli poddaní tolik vázáni na vrchnost a oteví-
raly se nové možnosti. Na druhé straně oceá-
nu ve stále ještě mladých Spojených státech se 
zrychlovalo tempo ekonomického růstu a do-
cházelo ke kolonizaci dříve neobydlených úze-
mí. Za vidinou lepší budoucnosti a u nás nedo-
sažitelných svobod se odstěhovávaly celé rodi-
ny. Začátky však vůbec nebyly snadné. Větši-
nou nejprve odcestoval jediný zástupce, který 
investoval většinu uspořeného jmění do lodní-
ho lístku a dalších nezbytných nákladů pro pře-
žití. Do neznámého, jazykově i kulturně odliš-
ného prostředí se pak dostal jen s minimální-
mi prostředky bez jakýchkoliv jistot a dohodnu-
té práce. Bydlení si zařídil ve zcela primitivních 
podmínkách. Teprve, pokud se podařilo zajistit 
zaměstnání a vybudovat základní rodinné zá-
zemí, přicestovala poté jeho rodina, často hod-
ně široká včetně starších členů. Toto rozhod-
nutí související s rozprodáním veškerého ma-
jetku bylo většinou již nevratné a vše bylo vsa-
zeno na nejistou kartu dalšího života za oceá-
nem, počínající dlouhou a vyčerpávající cestou.
Zajímavá beseda na téma vystěhovalectví do 
USA proběhla letos při příležitosti 750 let obce 
v Zádveřicích, s tímto úmyslem byla uspořádá-
na výstava a vznikly i některé publikace. Beze-
sporu  do zámoří odešla i řada obyvatel ze Že-
lechovic, a proto jistě stojí za to připomenout 
si jeden z mnoha příběhů i vzpomínek. Nalezl 
jsem povídání Franka (Františka Mikesky), kte-
ré sepsal v roce 1947 při příležitosti své zlaté 
svatby a předkládám překlady některých vy-
braných pasáží.
„Narodil jsem se 1. května 1873 v Želechovi-
cích ve vizovickém okrese na Moravě. Žele-
chovice jsou krásnou vesnicí, na severu sou-
sedící s Lužkovicemi, které odděluje řeka. Ves-
nicí prochází cesta a u ní stojí náš dům. Kou-
sek dále je velká hospoda s tanečním parke-
tem, ledárnou a hotelem pro dělníky, kteří přišli 
do tohoto kraje a hledali místo k přenocování. 
Je tam také nádherný katolický kostel se hřbi-
tovem a kousek blíže velká škola. Na jižní stra-
ně školy teče potok, který rozděluje vesnici na 
dvě poloviny. Když někdo přišel do školy špina-
vý, učitel s ním poslal staršího žáka k potoku se 
umýt, vůbec nezáleželo na ročním období, do-
konce i tehdy, když byla voda zamrzlá. Já jsem 
však toto dobrodružství nezažil, protože jsem 
byl ještě malý a nechodil do školy.
Když mi bylo 5 let, začal jsem pást husy a můj 
starší bratr Josef krávu a ovce. Pásli jsme je 

na obecním pozemku „Na drahách“ společně 
s dalšími dětmi. Hráli jsme si a husy nám čas-
to utekly na sousední pozemek. Hospodář nás 
pak honil, ale my jsme vždy utekli. Husy však 
potom byly hladové a maminka to poznala 
podle jejich volat. Nikdy jsem za to nedostal vý-
prask, ale na večeři mi pak pro ponaučení ma-
minka předložila hrnek vody s kameny místo 
masa. Jeden chlapec naučil starou husu „zpí-
vat“. Na jeho pokyn se rozkejchala a vystraši-
la ostatní husy tak, že vzlétly nad obě vesnice. 
Běželi jsme pak domů to povědět maminkám, 
ale zamlčeli jsme husí zpěv, který to způsobil.
V zimě dělníci lámali led, který byl uskladněn 
v ledárně až do léta. Jednou zastavili před na-
ším domem a ptali se maminky, jestli by mne 
mohli vzít se podívat. Teple mne oblékla a jeli 
jsme. Dělníci byli ve vozech, které měly železné 
ráfky a koně ostrá kopyta. Dojeli jsme k zamrz-
lé řece, kde dělníci vysekávali led. Zabalili mne 
do svetru a sledoval jsem je při práci. Připadalo 
mi, že led je tři stopy tlustý.
Z dětství si ještě pamatuju, když jsem šel popr-
vé s rodiči do kostela v Zádveřicích. Rodiče byli 
evangelického vyznání a kostel byl v Zádveři-
cích. Z této vesnice a Rakové pocházely koře-
ny Mikesků. Maminka s tatínkem se oba naro-
dili v Želechovicích, ale ostatní Mikeskovi, kte-
ré jsem potkal zde v Texasu, byli všichni ze Zá-
dveřic nebo Rakové.
Cesta ze Želechovic vedla přes Lípu, podél 
řeky, ze které jsme dostávali led. Stál tam mo-
derní mlýn, údajně amerického typu, kde se 
používaly hedvábné pytle. Lidé z okolí přiváželi 
své obilí k pomletí. Nedaleko od mlýna byla pa-
pírna, která však již dlouho nefungovala.
Do Ameriky jsme odcestovali 18. října 1880 
společně s početnými příbuznými a jejich rodi-
nami. Od nás to byla maminka s tatínkem, já, 
mí dva bratři a dvě sestry. Odjeli jsme ze Žele-
chovic na voze na nádraží do Napajedel a od-
tud vlakem do Brém v Německu. Tam jsme tři 
dny čekali na velkou loď, do které nastoupilo 
1 800 cestujících, většinou chudých. Jen pár 
bohatých mělo své vlastní kajuty. Když jsme 
opouštěli molo, někdo plakal, někdo se smál, 
ale začátek plavby byl dobrý. Po třech dnech 
nás uchvátila mořská nemoc a téměř každý 
zvracel. Zejména staří lidé pak byli uloženi do 
podpalubí, než nevolnosti přešly.
Když jsme přistáli v Havaně na Kubě, radova-
li jsme se, že jsme konečně v Americe, ale zdr-
želi jsme se pouhé hodiny a poté pluli do Loui-
siany a teprve nakonec do Galvestonu v Texa-
su. Tam se všichni rozjeli po celém státě, my do 
Bryanu v Texasu. Galveston jsme opouštěli vla-
kem, ale můj tatínek se dvěma přáteli – Siptá-
kem a Rychlíkem se ještě stavili „na jedno“, 
když v tom vlak zahoukal a rozjel se. Tři přáte-
lé se rozběhli a mávali klobouky. Mému tatín-
kovi a Siptákovi se podařilo naskočit, byli úplně 
bez dechu, Rychlík to však nezvládl a do Brya-
nu se dostal až za dva dny a někde při tom při-
šel o klobouk. V Bryanu nás čekal strýc a odve-

zl nás na svou farmu, kde jsme pak nějaký čas 
žily společně tři rodiny.
V místech, kde stála „Scastova“ farma, byla 
pole s nesklizenou bavlnou. Tam jsem pracoval 
s maminkou a bratrem Josefem. Farmář nám 
slíbil dolar za každých sto liber sklizené bavlny, 
ale s tím, že peníze vyplatí, až bude vše sklize-
no. Nikdy dříve jsme to nedělali, takže šla prá-
ce docela pomalu. Vše, co jsme sklidili, jsme 
pak ukládali v našem skladu a maminka množ-
ství pečlivě zapisovala. Společně s námi na po-
lích pracovali denně až do Vánoc i černoši. Ve 
skladu nám však naše bavlna mizela a ukázalo 
se, že ji černoši tajně přenášeli k sobě. Po sezo-
ně jsme tedy dostali zaplaceno mnohem méně, 
než jsme si zasloužili. 
Po dvou letech si naše rodina koupila svou 
vlastní farmu a začali jsme pracovat pro sebe. 
Nebylo to nic než těžká práce. Bryan bylo pro-
sperující město, dokonce se zde vydávaly i čes-
ké noviny „Slovan“. V College Station měli Češi 
a Poláci kulturní centrum, kde se hrála hudba 
i divadlo. Jednou sem přišla skupinka ožralců 
a začali páchat výtržnosti. Muzikanti je začali 
tlouct kovovými nástroji po hlavách a tuto bitku 
„vyhráli“. Byl to však konec tanečních zábav. 
Zůstal jsem s rodiči až do roku 1897, kdy jsem 
se oženil. Vzal jsem si Annu Mikeskovou z Cald-
wellu. Měla stejné příjmení, ale nebyli jsme pří-
buzní. V prvních letech jsme pracovali u An-
niných rodičů, ale poté jsem dělal předáka na 
plantážích u soudce Handersona. V roce 1904 
jsme si koupili kousek země ve West Eola, pře-
stěhovali se tam a už zůstali. Zažívali jsme dob-
ré i těžké časy a založili velkou rodinu – osm 
synů a tři dcery. Všichni jsou naživu kromě jed-
noho syna, který vstoupil do armády a před 
čtyřmi lety tragicky zahynul.
5. ledna jsme s ženou oslavili zlatou svatbu 
společně s dětmi a jejich rodinami a při této 
příležitosti dostali řadu krásných darů, za kte-
ré jsme vděčni. Všechny děti jsou spokojené a 
my v našich „zlatých letech“ se těšíme z poklid-
ného stáří.

Dle původního Textu Franka Mikesky z roku 
1947 – „My Life story“ 
zpracoval ing. Pavel Hurta

Anna a František Mikeskovi
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český červený kříŽ
Za dobrou práci naší místní skupiny ČČK 

nám bylo nabídnuto 8 míst na bezplatný  zá-
jezd, který pořádal ČČK ve Zlíně. Program zá-
jezdu byl velmi zajímavý, tak jsme jeli. V úte-
rý 4. října 2011 jsme ráno přistoupili do auto-
busu a vyrazili jsme nejdříve do Val. Meziřičí do 
místní manufaktury, která vyrábí ručně gobelí-
ny. Dozvěděli jsme se spoustu zajímavostí, vi-
děli jsme titěrnou a namáhavou práci žen, kte-
ré nejenže vyrábějí nové koberce, ale i restauru-
jí staré gobelíny, kterou mají obrovskou hodno-
tu. Zrestaurování takového starověkého kober-
ce trvá až 3 roky. Z Val. Meziřičí jsme se vydali 
směrem Rožnov pod Radhoštěm, kde jsme nej-
dříve navštívíli místní svíčkárnu, která má světo-
vou úroveň ve výrobě svíček, jelikož nepoužívá 
parafín, nýbrž chemickou sloučeninu, která ne-
poškozuje životní prostředí ani zdraví člověka. 
Když jsme byli v Rožnově, tak jsme samozřej-

mě nemohli vynechat návštěvu skanzenu. Po-
časí nám ještě dopřálo oběd  s posezením  ven-
ku v přírodě. Nakoupili jsme výborné preclíky a 
jiné laskominy a  autobus nás vyvezl nahoru na 
Pustevny. Posezení u kávy, nádherný výhled a 
malá procházka ukončila náš zájezd, který se 
všem líbil. S dobrou náladou jsme dorazili spo-
kojeně  domů. Děkujeme.

Dne 6. října 2011 pořádala naše místní 
skupina ČČK v Želechovicích n/Dř. zdravot-
ní přednášku na téma „ Základy první pomoci 
podle nových předpisů“. Přednášku jsme po-
řádali pro veřejnost v budově sokolovny v Že-
lechovicích a je škoda, že ji občané nevyuži-
li, jelikož byla velmi zajímavá a poučná, hlavně 
pro řidiče, avšak i pro ostatní občany. Každý 
z přítomných  si mohl sám vyzkoušet všechny 
techniky, které nám instruktorka názorně ukáza-
la a předvedla.

Valná hromada MS ČČK proběhla 12. října 
2011  na Sokolovně v Želechovicích s následu-
jícím programem: po zahájení a přivítání nových 
členů a poděkování stávajícím členům za dosa-
vadní práci přednesla předsedkyně paní Jana 
Richterová zprávu o činnosti ČČK v roce 2011 a 
seznámila přítomné i s akcemi, které nás letos ješ-
tě čekají. Dále proběhla prezentace CD ze slav-
nostního setkání „80 let ČČK Želechovice n/Dř.“  
Celá schůze byla ukončena zdravotní přednáškou 
paní Divilkové z Vizovic, která se zabývá fytotera-
pií a která nám vyprávěla o bylinkách a podzim-
ních plodech a hlavně jakým způsobem mohou 
prospět našemu zdraví. Zajímavá byla konečná 
ukázka podzimních plodů, které mají tvar našich 
vnitřních orgánů. Moc se nám přednáška líbila a 
třeba opět na jaře se můžeme seznámit s jarní-
mi bylinkami.

Jindřiška Hurtová

Žofie Machalová 92 let
Zdenka Šťastová 90 let
Anna Bližňáková  85 let
Ladislav Janíček 85 let
Oldřiška Hanzlíková 85 let

Věra Slováková 80 let
Miroslav Rafaj 70 let
Ludmila Jašková 70 let
Jaroslav Gerža 70 let
Vlasta Perútková 70 let

Ludmila Slámová 65 let
Jan Kamas 65 let
Ludmila Brachtlová 65 let
Marie Pantálková 65 let

jubilanti v naší obci září - říjen 2011

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme.
Upozornění: Kdo si nepřeje být uváděn v rubrice jubilanti, nahlaste svůj nesouhlas na obecním úřadě.

Autor fotografie: František Rosík

Zajímavá nabídka pro seniory

KURZ ZÁKLADŮ ANGLICKÉHO JAZYKA PRO SENIORY 
Kurz bude zahájen v budově ZŠ Želechovice nad Dřevnicí ve čtvrtek 3. listopadu 2011 v 15:30 hodin a bude pravidelně v rozsahu 
1,5 hodiny týdně do konce června 2012.

KURZ ZÁKLADŮ PRÁCE NA POČÍTAČI PRO SENIORY 
Kurz bude zahájen v budově ZŠ Želechovice nad Dřevnicí ve středu 2. listopadu 2011 ve 14:30 hodin a bude pravidelně v rozsahu 
1 vyučovací  hodiny týdně do konce ledna 2012.

Náklady na oba kurzy budou hrazeny z dotace obce Želechovice nad Dřevnicí.

Přihlášky s kontaktními údaji na tel. 577 901 886 Základní škola Želechovice nad Dřevnicí 
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oficiální zpravodaj obce želechovice nad dřevnicí

PLACENÁ INZERCE

akce v obci
5. listopadu
19 hodin
Sokolovna TJ Sokol Želechovice

AuGuST, AuGuST, AuGuST
DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
hraje Divadlo 4. května, Holešov
Vstupné: 60 Kč

11. listopadu 2011 POCHOD BROučKů
sraz v 17.00 hodin u budovy základní školy

12. listopadu 2011 SVOZ nEBEZPEčnéHO ODPADu A KOMunálníHO ODPADu

28.-29. listopadu 2011 SBěR STARéHO PAPíRu VE ŠKOlE

2. prosince 2011
před budovou OÚ

SlAVnOSTní ROZSVíCEní VánOčníHO STROMu
Akce bude probíhat před budovou obecního úřadu, opět budou i malé adventní trhy. Z důvodu konání akce bude uza-
vřena místní komunikace 4. května od 15.00 do 20.00 hodin Uzavírka bude v úseku od budovy pošty a bude končit 
pod kostelem. NOVĚ OBECNÍ ÚŘAD V ŽELECHOVICÍCH VYHLAŠUJE 1. ROČNÍK SOUTĚŽE O NEJLEPŠÍ VÁNOČNÍ 
ZÁVIN. Přihlásit se může každý, bez rozdílu věku, který v den konání rozsvícení vánočního stromu na obecní úřad při-
nese vzorek závinu (alespoň 1 ks závinu).  Soutěž bude vyhodnocena ještě v ten den  při slavnostním rozsvícení vánoč-
ního stromu.
NA TÉTO AKCI BUDE MOŽNO ZAKOUPIT DVD Z OSLAV 750. VÝROČÍ PRVNÍ ZMÍNKY O OBCI ŽELECHOVICE NAD 
DŘEVNICÍ, NA KTERÉ JSOU HISTORICKÉ FOTOGRAFIE OBCE, FOTOGRAFIE Z OSLAV A VIDEO Z OSLAV, KTERÉ 
SE KONALY 25. ČERVNA 2011.

3. prosince
16 hodin
Sokolovna TJ Sokol Želechovice

MiKuláŠSKý KARnEVAl

11. prosince
15 hodin
ZŠ Želechovice n. Dř.

ADVEnTní nEDělE VE ŠKOlE


